
 

ACTA 

Expedient núm.: Òrgan col·legiat: 

PL/2021/2 EL PLE 

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ 

Tipus de convocatòria Ordinària

Data 25 de febrer de 2021 

Durada Des de les 9:30 fins a les 14:55 hores 

Lloc Sala de Plens 

Presidida per Ángel Luis Guerrero Domínguez 

Secretària

Interventor 

María Domingo García 

Juan José Prats Marí 

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ 

DNI Nom i cognoms Hi assisteix

..........746K Ángel Luis Guerrero Domínguez sí

..........138Q Cristina Ribas Ribas sí*

..........347P Daniel Becerra Torres sí

..........042M Eva Ruiz Zamora sí*

...........693B Francisco Javier Marí Álvarez sí

..........275K Josep Antoni Prats Serra sí

..........143V Josep Guasch Roig sí

..........719M Juan Francisco Ribas Vidal sí*

..........655N María Guadalupe Nauda sí*

..........116X María José Ribas Ribas sí*

..........175J María Nieves Bonet Ribas sí*

..........918A Mónica Fernández Campos sí*
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..........331A Noemí Boned Pachón sí*

..........516V Pedro Ribas Planells sí

..........802S Pilar Ribas Torres sí

..........329D Pino Vidal Ibáñez sí

..........256K Vicent Xavier Roselló Ribas sí*

..........142M Vicente Juan Torres Ribas sí

..........308Q Vicente Roig Tur sí*

D’acord amb el que disposa l’article 28.5 del Reglament orgànic municipal, atesa la 
situació excepcional provocada per la COVID-19, vistes les dades dels contagis en 
l’actualitat, que s’ha declarat el nivell d’alerta sanitària 4 i per evitar el risc de contagi 
que suposa el règim presencial, els membres i funcionaris assistents, assenyalats amb 
asterisc*,  s’han  connectat  a  través  de  la  seu  electrònica  de  l’entitat  a  l’adreça 
https://santjosep.sedelectronica.es

Existeix  quòrum  suficient  d’assistència  per  a  celebrar  la  sessió  i  es  tracten  els 
assumptes compresos en el següent:

ORDRE DEL DIA

A) Part resolutiva 

1. Expedient 1913/2021. Coneixement al Ple dels escrit de renúncia presentats per l’alcalde, Josep Marí 
Ribas, i per la regidora, Ana María Ribas Alonso, del PSIB-PSOE.

2. Aprovació de l’acta de la sessió anterior (acta de 28 de gener de 2021).

3. Expedient 1599/2020. Aprovació de la incorporació de les millores i recomanacions proposades per 
l’Institut Balear de la Dona al Reglament orgànic municipal.

4. Expedient 469/2020. Expedient de recuperació de carrer municipal. 

5. Expedient 1728/2021. Modificació de crèdit. Exp. 02/21, de crèdits extraordinaris i suplements de crèdit. 

6. Proposta del Govern sobre control de preus de lloguers, garanties per a persones arrendatàries i petits 
propietaris/àries.

7.  Moció  presentada  per  escrit  pel  GPM  sobre  mesures  de  fidelització  dels  professionals  sanitaris 
d’Eivissa.

8. Moció presentada per escrit  pel  GPM per instar el  Govern de les Illes Balears a prendre mesures 
actives i urgents per controlar la COVID-19 i els seus efectes en el teixit empresarial de l’illa.

9. Moció presentada per escrit pel grup municipal CIUDADANOS, perquè iniciïn els tràmits per estudiar la  
forma d’adquisició més adequada d’un terreny on tècnicament sigui viable construir una pista municipal 
d’atletisme. 

10. Expedient 1907/2021. Informe de compliment dels terminis de pagament establits a la Llei 15/2018, 4t 
trimestre de 2020. 

B) Activitat de control 
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11. Exp. 1143/2021. Informació de la liquidació del pressupost de l’exercici 2020.

12. Coneixement al Ple dels decrets d’Alcaldia.

13. Moció de control presentada per escrit pel grup municipal VOX sobre l’estat de tramitació del projecte 
d’execució d’una rotonda a la cruïlla entre la ctra. PM-803 de St. Josep a St. Antoni i la ctra. de Comte.

14. Moció de control presentada pel grup municipal PxE sobre la dimissió del Sr. Josep Marí Ribas com a 
alcalde de Sant Josep de sa Talaia.

C) Precs i preguntes 

15. Precs i preguntes

A continuació es tracten els assumptes de l’ordre del dia:

A) PART RESOLUTIVA 

1. Expedient 1913/2021. Coneixement al Ple dels escrit de renúncia presentats 
per l’alcalde, Josep Marí Ribas, i per la regidora Ana María Ribas Alonso, del 
PSIB-PSOE

Favorable Tipus de votació: 
unanimitat/assentiment

Es dona compte al Ple dels escrits de renuncia:

Escrit de renuncia al càrrec d’alcalde i regidor d’aquest Ajuntament, presentada en 
data 17 de febrer de 2021, pel Sr. Josep Marí Ribas, regidor inclòs a la candidatura 
presentada a les eleccions locals de 2019, pel Partido de las Islas Baleares-PSOE 
(PSIB-PSOE).

Escrit de renúncia al càrrec de regidora presentat en data 16 de febrer de 2021 per la 
Sra.  Ana María Ribas Alonso,  regidora  inclosa a la  candidatura presentada a les 
eleccions locals de 2019, pel Partido de las Islas Baleares-PSOE (PSIB-PSOE).

Per unanimitat dels assistents (6 del PSOE, 5 del GPM, 3 d’UNIDES PODEM, 2 de 
CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISSA, 1 de VOX i 1 de PxE), s’ACORDA:

1.-  Prendre  coneixement  de  la  renuncia  al  càrrec  d’alcalde  i  regidor  d’aquest 
Ajuntament,  presentada en data 17 de febrer de 2021, pel Sr.  Josep Marí  Ribas, 
regidor inclòs a la candidatura presentada a les eleccions locals de 2019, pel Partido 
de las Islas Baleares-PSOE (PSIB-PSOE).

2.- Prendre coneixement de la renuncia al càrrec de regidora, presentada en data 16 
de  febrer  de  2021,  per  la  Sra.  Ana  María  Ribas  Alonso,  regidora  inclosa  a  la 
candidatura  presentada  a  les  eleccions  locals  de  2019,  pel  Partido  de  las  Islas 
Baleares-PSOE (PSIB-PSOE).
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3.- Sol·licitar a la Junta Electoral Central que tramiti les corresponents credencials de 
regidor, per tal que puguin prendre possessió del càrrec de regidor, dels següents 
candidats presentats a les eleccions locals de 2019, a la llista de regidors que varen 
concórrer pel Partido de las Islas Baleares-PSOE (PSIB-PSOE).

—Sr. Eduardo Sánchez Guzmán, amb DNI núm. 41446927 F. 
—Sr.  Francisco  Vives  Unanua,  amb  DNI  núm.  18202383  E  (en  haver  renunciat 
l’anterior, la Sra. Margalida Ferrer Marí, amb DNI núm. 41443440 Q, que ha presentat 
renuncia en el Registre d’entrada d’aquest Ajuntament a ser nomenada regidora).

4.- Trametre certificat a la Junta Electoral Central, juntament amb la còpia dels escrits 
de renúncia presentats pel Sr. Josep Marí Ribas, amb DNI 41439526 N, la Sra. Ana 
María Ribas Alonso, amb DNI 46958497 H i la Sra. Margalida Ferrer Marí, amb DNI 
41443440 Q.

5.- Que fins la presa de possessió del nou alcalde, el substituirà en totes les funcions 
el primer tinent d’alcalde, Sr. Ángel Luís Guerrero Domínguez, tot això de conformitat 
amb el que assenyala l’article 47 del ROF.

Aquest punt es pot consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=1

2. Aprovació de l’acta de la sessió anterior (acta de 28 de gener 2021)

Favorable Tipus de votació: 
unanimitat/assentiment

No havent manifestat els regidors ni regidores assistents cap objecció ni rectificació a 
la  redacció  de  l’acta  de  la  sessió  ordinària  de  28  de  gener  de  2021,  l’alcalde 
accidental la declara aprovada.

Aquest punt es pot consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=2

3.  Expedient  1599/2020.  Aprovació  de  la  incorporació  de  les  millores  i 
recomanacions  proposades  per  l’Institut  Balear  de  la  Dona  al  Reglament 
orgànic municipal

Favorable Tipus de votació: ordinària.
 A favor: 13, en contra: 0, 
abstencions: 6, absents: 0

El Ple de l’Ajuntament en sessió ordinària feta el 24 de setembre de 2020 va aprovar 
inicialment la primera modificació del Reglament orgànic municipal (BOIB núm. 174, 
de  10  d’octubre  de  2020).  El  Ple  de  26  de  novembre  de  2020  va  aprovar 
definitivament la primera modificació de l’esmentat Reglament.

L’article 5 de la Llei 11/2016, de 28 de juliol, d’igualtat de dones i homes, estableix 
que la  perspectiva  de gènere s’ha d’incorporar  a  totes  les  polítiques dels  poders 
públics de les Illes Balears, i que en el procediment d’elaboració de les lleis i de les 
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disposicions de caràcter general dictades, en el marc de les seues competències, per 
les  administracions  públiques de les Illes Balears,  s’hi  ha d’incorporar  un informe 
d’avaluació  d’impacte  de  gènere,  per  la  qual  cosa  es  va  trametre  el  text  del 
Reglament a l’Institut Balear de la Dona.

Atès que l’informe, rebut en data 18 de desembre de 2020, recomana:
1.- La revisió del llenguatge per tal de fer un ús no sexista i, en tot cas, per evitar la 
invisibilitat de les dones per mitjà del llenguatge.
2.-  Incloure  a  la  redacció  de  la  norma l’obligació  d’una  composició  paritària  dels 
consells socials per tal de donar compliment a l’article 4 de la Llei 11/2016, de 28 de 
juliol, d’igualtat de dones i homes. 

D’acord amb l’anterior, el Servei de Normalització ha revisat el text del Reglament 
orgànic municipal.

Sotmesa  la  proposta  a  votació,  per  13  vots  a  favor  (6  del  PSOE,  3  d’UNIDES 
PODEM, 2 de CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISSA i 1 de PxE) i 6 abstencions (5 del  
GPM i 1 de VOX), és a dir per majoria absoluta del nombre legal de membres de la 
corporació, s’ACORDA:

1r.  Incorporar les millores i  recomanacions que afecten la  redacció de la  norma i 
l’article 83 del Reglament, que es contenen a l’informe sobre impacte de gènere del 
Reglament orgànic municipal, emès per l’Institut Balear de la Dona. Es modifica la 
redacció de l’article 83 del Reglament orgànic municipal en el següent sentit:

“Article 83. Composició

La composició dels  consells  socials  serà paritària,  per  tal  de donar compliment a 
l’article 4 de la Llei 11/2016, de 28 de juliol, d’igualtat de dones i homes.

En l’acord de creació de cada un dels consells municipals s’hi farà constar el nombre 
de persones que l’integren, el nombre de regidors/res que en formaran part, i quina o 
quines associacions de vesins i vesines en seran membres. En el mateix acord hi 
constaran també les funcions del consell que es crea.”

2n.- Remetre la redacció definitiva de la norma a l’Institut Balear de la Dona d’acord 
amb els articles 5.4 i 10.1 de la Llei 11/2016, de 28 de juliol.

3r.- Publicar l’acord d’aprovació definitiva d’aquest Reglament en el Butlletí Oficial de 
les Illes Balears.

En  el  debat  hi  han  intervengut  la  Sra.  Bonet,  del  GPM  i  el  Sr.  Becerra,  de 
CIUDADANOS.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=3

4. Expedient 469/2020. Expedient de recuperació de carrer municipal

Favorable Tipus de votació: ordinària.
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 A favor: 9, en contra: 1, 
abstencions: 8, absents: 1

En aquest moment, la Sra. Bonet, del GPM, s’absenta per tractar aquest assumpte, i 
es  desconnecta de la sessió, a la qual assisteix per videoconferència.

Vista  la  proposta  de  la  Regidoria  d’Urbanisme  i  Activitats  que  a  continuació  es 
transcriu:

“ASSUMPTE:  DESESTIMACIÓ DEL RECURS DE REPOSICIÓ INTERPOSAT PEL 
SR.  RAMON JUAN BARADAT FONTANET,  ACTUANT EN REPRESENTACIÓ DEL 
SR. JOSÉ PRATS ORVAY, CONTRA L’ACORD DEL PLE DE DATA 31 D’AGOST DE 
2020 (expt. 469/20)

El Plé de l’Ajuntament de Sant Josep, en sessió ordinària celebrada el 31-08-2020, va 
adoptar, entre altres, el següent acord:
.........................................................................................................................................
1r.- Desestimar les al·legacions presentades pel Sr. Antonio Cardona Ribas, amb NIF 
núm.  41407184-P,  en  data  09-03-2020  i  RGE  núm.  2020-E-RC-2466,  contra 
l’aprovació inicial de l’expedient.

2n.-  Aprovar  definitivament  l’expedient  per  a  la  recuperació  de  carrer  municipal 
inventariat amb el número 242, a la confluència dels c/ s’Espalmador i ses Salines, 
d’aquest terme municipal, amb l’eliminació del mur existent a la intersecció entre tots 
dos carrers que impedeix el trànsit de vehicles per una òptima ordenació del trànsit.
3r.- Notificar el present acord als vesins interessats, per al seu coneixement i efectes.
4t.-  Notificar  el  present  acord  al  Sr.  Antonio  Cardona  Ribas,  amb  indicació  dels 
recursos que pertoquen.
5è.-  Comunicar  el  present  acord  a  la  Regidoria  de  Vies  i  Obres  Públiques  de 
l’Ajuntament  perquè efectuïn  les  actuacions necessàries  per  a  l’eliminació  del  mur 
existent a la intersecció entre tots dos carrers que impedeix el trànsit de vehicles per 
una òptima ordenació del trànsit.
6è.-  Comunicar  el  present  acord  a  la  Policia  Local  de  l’Ajuntament  per  al  seu 
coneixement i efectes oportuns, pel que fa a les competències en matèria d’ordenació 
viària.
........................................................................................................................................

En data 28 de setembre de 2020, el Sr. Ramon Juan Baradat Fontanet, amb NIF núm. 
40887782-S,  actuant  en  representació  del  Sr.  José  Prats  Orvay,  amb  NIF  núm. 
41406804-L,  contra  l’acord  del  Ple  de  l’Ajuntament  de  31-08-2020,  transcrit 
anteriorment, el qual va estar degudament notificat a la part interessada.

En  relació  amb  aquesta  sol·licitud,  en  data  26  de  gener  de  2021,  la  tècnica 
d’Administració General, Neus Guasch Ribas, ha emès l’informe que a continuació es 
transcriu:

…....……………………………………………………………………………………………..
“INFJUR005

ASUNTO:  RECURSO  DE  REPOSICIÓN  PRESENTADO  POR  EL  SR.  RAMÓN 
BARADAT FONANET EN REPRESENTACIÓN DE JOSÉ PRATS ORVAY CONTRA EL 
ACUERDO  DEL  PLENO  DE  31  DE  AGOSTO  DE  2020  QUE  APRUEBA 
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DEFINITIVAMENTE  EL EPXEIDENTE  PARA LA RECUPERACIÓN  DE  LA CALLE 
MUNICIPAL INVENTARIADA CON EL NÚMERO 242, EN LA CONFLUENCIA DE LA 
C/ S’ESPALMADOR Y C/ DE SES SALINES (EXP. Nº. 469/2020)

En relación con el asunto de referencia, examinado el expediente en cuestión y los 
documentos que en el constan, la funcionaria que suscribe emite el siguiente:
INFORME JURÍDICO

PRIMERO.- Antecedentes. En el expediente consta:
- Informe del Jefe de la Policia Local sobre la ordenación y regulación del tráfico en las 
vías S’Espalmador y Ses Salines correspondientes a la parroquia de Sant Jordi.
-  Informe del  arquitecto  técnico  municipal,  el  Sr.  Victoriano Santos Tribaldos como 
prueba documental sobre el carácter público de las calles de S’Espalmador y de Ses 
Salines
- Informe de la Técnica de Administración General, la Sra. María Carla García Martínez 
sobre la tramitación procedimental de expediente de recuperación de caminos.
SEGUNDO.- Incoación del  expediente.  En fecha 28 de febrero de 2020,  mediante 
Decreto  de  la  Concejalía  de  Urbanismo  y  Actividades,  se  inicia  el  expediente  de 
recuperación de Calle Municipal, que nos ocupa.
TERCERO.-  Notificación.  El  anterior  decreto  se notifica  a  los  vecinos  interesados, 
concediéndoles un plazo de diez días para formular alegaciones, con anteriordidad a 
la eliminación del obstáculo ubicado en la confluencia de la Calle S’Espalmador y de la 
Calle Ses Salines.
Según consta en el expediente, al Sr. Prats Orvay se le intentó notificar en fecha 5 de 
marzo sin que fuese posible y publicándose posteriormente en el BOE núm. 171 de 19 
de junio de 2020.
CUARTO.-  Alegaciones  presentadas.  En  fecha  23  de  julio  de  2020  la  Secretaria 
municipal certifica las alegaciones presentadas, las cuales son informadas mediante 
informe jurídico firmado por quien suscribe el presente informe, en fecha 24 de julio de 
2020.
QUINTO.- Propuesta del concejal de Urbanismo y Actividades. En fecha 17 de agosto 
el  Concejal  de  Urbanismo  y  Actividades,  el  Sr.  Angel  Luís  Guerrero  Domínguez 
propone al Pleno desestimar las alegaciones presentadas y aprobar definitivamente el 
expediente para la recuperación de calle municipal inventariada con el número 242, en 
la confluencia de las Calles S’Espalmador i Ses Salines con la eliminación del muro 
existente en la intersección entre ambas calles que impide el tráfico de vehículos para 
una óptima ordenación del tráfico.
SEXTO.-  Acuerdo  del  Pleno.  En  fecha  31  de  agosto  de  2020  el  Pleno  del 
Ayuntamiento de Sant Josep de sa Talaia aprobó, entre otros, aprobar definitivamente 
el expediente para la recuperación de la calle municipal inventariada con el número 
242, según lo indicado en la propuesta.
SÉPTIMO.- Notificación a los interesados. El anterior acuerdo se notificó a todos los 
vecinos interesados. Según consta en el expediente al Sr. Prats Orvay se le notificó en 
mano el día 6 de octubre. Y el 23 de octubre se notifica al Sr. Baradat Fontanet por 
medios electrónicos.
OCTAVO.- Recurso Sr. Prats Orvay. En fecha 28 de septiembre de 2020 (anterior a la 
notificación  del  acuerdo  del  Pleno)  el  Sr.  Ramon  Joan  Baradat  Fontanet  en 
representación del Sr. José Prats Orvay presenta escrito al respecto al acuerdo del 
Pleno. Así mismo en fecha 20 de noviembre presenta el Recurso de reposición que 
considera oportuno.
Fundamentos de derecho
PREVIO.- La parte interesada en el  escrito previo a la notificación del acuerdo del 
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Pleno hace referencia a una solicitud hecha en otro expediente, no siendo por tanto 
objeto del presente informe.
Así  mismo,  en  cuanto  al  expediente  469/2020,  que  nos  ocupa,  afirma  que  el 
Ayuntamiento  no había  realizado ningún tipo  de notificación  previa,  lo  cual  queda 
desvirtuado una vez se leen los antecedentes y se comprueba que, el inicio de este 
expediente  se  intentó  notificar  al  Sr.  Prats  Orvay  en  papel,  no  siendo  posible, 
publicándose, posteriormente, en el BOE.
En este mismo escrito, la parte interesada solicita el acceso al expediente, así como la 
paralización de cualquier actuación en relación al presente expediente y la concesión 
del plazo para realizar alegaciones.
Empezando  por  el  final,  quien  suscribe  entiende  que  la  notificación  del  inicio  del 
expediente se realizó correctamente no siendo oportuna la retroacción de acciones 
hasta la nueva concesión de plazo para realizar alegaciones.
En cuanto a la paralización de las actuaciones, decir que la ejecución de las mismas 
han  quedado  suspendidas,  en  tanto  se  resuelva  el  recurso  de  reposición  que  se 
presentó con posterioridad a este escrito,  según lo establecido en el  art.  98 de la 
LPAC.
Finalmente en cuanto al acceso al expediente indicar que el artículo 53 de la LPACAP 
recoge el derecho a conocer en cualquier momento, el estado de la tramitación de los 
procedimientos en los que tengan la condición de interesados, el sentido del silencio 
administrativo,  el  órgano  competente  y  los  actos  de  trámite  dictados,  así  como a 
obtener copias de documentos contenidos en ellos. Es por ello, que quien suscribe no 
ve  impedimento  alguno  para  que  el  Sr.  Prats  Orvay,  o  bien  en  nombre  propio,  o 
mediante su representante puedan acceder al expediente que nos ocupa.
PRIMERO.- La que suscribe entiende que el recurso de reposición presentado por el 
Sr. se ha presentado por el Sr. Ramón Baradat Fontanet en representación del Sr. 
José Prats Orvay se ha presentado en tiempo i forma.
SEGUNDO.- El Sr. Baradat empieza el expositivo afirmando que el primer tramo de la 
Calle Ses Salines es propiedad del Sr.  José Prats Orvay,  y ello en base a planos 
topográficos  de  parte,  notas  simples  registrales,  actas  de  notoriedad.  Con 
independencia de lo anterior en el expediente consta informe del técnico municipal 
como prueba documental sobre el carácter público de las calles de S’Espalmador y de 
Ses Salines.
En este informe puede leerse “es comprova que, el Text Refós de les NN.SS. aprovat 
definitivamente el 19 de desembre de 2003 i publicat al BOIB núm. 182 ext. de 31 de 
desembre de 2003,  contempla els  carrers de s’Espalamador  i  de Ses Salines.  En 
relació  a  l’alineació  dels  carrers,  les  NN.SS.  contemplen  topogràficament  els 
tancaments existents,  sense que figuri  el  mur  que limita el  trànsit  actualment  a la 
intersecció dels dos carrers”

Así  pues  quien  suscribe  entiende  que  las  NN.SS  tienen  carácter  normativo, 
incorporándose con su aprobación, este instrumente de planeamiento al ordenamiento 
jurídico y que en tal caso. Así no sería frente a la aprobación de estas normas que se 
tendría que haber discutido esta titularidad, siendo que en este momento estamos en 
un expediente de recuperación de una Calle que según informe técnico que consta en 
el expediente es de titularidad municipal.

TERCERO.-  Expuesto  lo  anterior,  solicita  la  vista,  nuevamente  del  expediente, 
extremo sobre el que, quien suscribe, ya se ha pronunciado en el fundamento primero, 
no existiendo impedimento legal alguno para que se pueda acceder al mismo.
CUARTO.- Así mismo solicita se declare la nulidad de lo actuado al haberse vulnerado 
los derechos de ser informada y de presentar alegaciones del Sr. Prats Orvay.
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Fijarnos que el  artículo 112 de la  Ley 39/2015 de 1 de octubre de Procedimiento 
Administrativo Común de las Administraciones Públicas establece que los recursos de 
alzada o potestativo de reposición deberán de fundamentarse en cualquiera de los 
motivos de nulidad o anulabilidad previstos en los artículos 47 y 48 de la misma Ley.
Al respecto, y como ya se ha indicado, quien suscribe entiende que la notificación del 
inicio del expediente se realizó correctamente y que también lo ha sido la tramitación 
del presente expediente siguiendo los pasos fijados en el informe de la Técnica de 
Administración General que consta en el expediente.
QUINTO.- Finalmente en su tercer suplico interpone el recurso de reposición contra el 
acuerdo del Pleno de 31 de agosto de 2020 por los motivos sobre los que ya se ha 
hecho mención en el presente informe, solicitando se estime el presente recurso.
Por todo lo anterior
Se  Propone  la  desestimación  del  recurso  de  Reposición  interpuesto  por  el  el  Sr. 
Ramón Baradat Fontanet en representación del Sr. José Prats Orvay.
Esta es La Opinión de quien Suscribirse,  la que se somete a cualquier  otra mejor 
fundamentada en derecho.”

Per tot l’exposat anteriorment, aquesta Regidoria, en virtut de les competències que té 
delegades per l’Alcaldia, per decret núm. 2.052/19 de 27 de juny de 2019.

PROPOSA al  Ple  de  l’Ajuntament,  previ  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  de 
Territori, l’adopció del següent acord:

PRIMER.- DESESTIMAR el recurs de reposició interposat pel Sr. Ramon Juan Baradat 
Fontanet,  amb NIF núm. 40887782-S,  actuant  en representació del  Sr.  José Prats 
Orvay, amb NIF núm. 41406804-L, contra l’acord del Ple de l’Ajuntament de 31-08-
2020,  transcrit  anteriorment,  i  confirmar  d’aquesta  manera  l’acte  administratiu 
impugnat.

SEGON.- NOTIFICAR al Sr. Ramon Juan Baradat Fontanet, amb NIF núm. 40887782-
S, que actua en representació del Sr. José Prats Orvay, amb NIF núm. 41406804-L, 
aquest acord amb els recursos que siguin procedents.

Sant Josep de sa Talaia,

El Regidor d’Urbanisme i Activitats

Firmat: Ángel Luis Guerrero Domínguez.”

Sotmesa la proposta a votació, per 9 vots a favor (6 del PSOE i 3 d’UNIDES PODEM), 
9 abstencions (5 del GPM, 2 de CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISSA, 1 de VOX) i 1 vot 
en contra de PxE, és a dir per majoria de vots afirmatius, s’ACORDA:

PRIMER.- DESESTIMAR el recurs de reposició interposat pel Sr. Ramon Juan Baradat 
Fontanet, amb NIF núm. 40887782-S, que actua en representació del Sr. José Prats 
Orvay, amb NIF núm. 41406804-L, contra l’acord del Ple de l’Ajuntament de 31-08-
2020,  transcrit  anteriorment,  i  confirmar  d’aquesta  manera  l’acte  administratiu 
impugnat.

SEGON.- NOTIFICAR al Sr. Ramon Juan Baradat Fontanet, amb NIF núm. 40887782-
S, que actua en representació del Sr. José Prats Orvay, amb NIF núm. 41406804-L, 
aquest acord amb els recursos que siguin procedents.
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En el debat hi han intervengut el Sr. Guerrero, del PSOE; el Sr. Ribas Vidal, del GPM; 
el Sr. Becerra, de CIUDADANOS; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; la Sra. Vidal, de VOX; i 
el Sr. Torres, de PxE. 

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=4

5. Expedient 1728/2021. Modificació de crèdit. Exp. 02/21, de crèdits extraordinaris i 
suplements de crèdit

Favorable Tipus de votació: ordinària.
 A favor: 9, en contra: 0, 
abstencions: 10, absents: 0

Vista  la  proposta  del  regidor  d’Hisenda  que  consta  a  l’expedient  i  que  ha  estat 
dictaminada per la Comissió Informativa.

Sotmesa la proposta a votació i per 9 vots a favor (6 del PSOE i 3 d’UNIDES PODEM) 
i 10 abstencions (5 del GPM, 2 de CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISSA, 1 de VOX i 1 de 
PxE), és a dir, per majoria de vots afirmatius, s’ACORDA:

PRIMER.- APROVAR inicialment l’expedient de modificació de crèdits núm. 02/21, del 
pressupost en vigor, en la modalitat concessió de crèdits extraordinaris i suplements 
de  crèdit,  finançats  amb  càrrec  al  romanent  líquid  de  tresoreria  resultant  de  la 
liquidació de l’exercici anterior, com segueix a continuació:

1)      Crèdits extraordinaris:

Partida Denominació proposta de despesa
Import crèdit
extraordinari

1531 60924 Urbanització Lugo, Rioja i parc infantil 322.437,22

1723 62315 Punts de recàrrega de vehicles elèctrics 208.853,57

1723 62383 Plaques solars d’autoconsum de centres educatius 331.992,99

1723 62387 Plaques solars d’autoconsum de centres esportius 17.255,31

342 62283 Divisòria camp de futbol i pistes de pàdel St. Josep 141.093,73

453 61977 Reforç del paviment de la carretera Davall sa Serra 362.970,80

454 61921 Modificació reforç del camí des Cubells a ses Boques 160.000,00

920 62285 Adquisició de locals a Cala de Bou 812.000,00

TOTAL 2.356.603,62

2)     Suplements de crèdit
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Suplements en aplicacions de despeses

Partida
Denominació proposta

de despesa
Crèdits 
inicials

Suplement 
crèdit

Crèdits 
definitius

433 47905
Ajudes a autònoms i 
microempreses per la COVID-19 100.000,00 135.000,00 235.000,00

011 91311
Amortització del préstec
de La Caixa (FOMIT 2010) 333.400,64 1.350.360,85 1.683.761,49

Total 1.485.360,85

TOTAL IGUAL A CRÈDITS EXTRAORDINARIS I SUPLEMENTS DE CRÈDIT: 3.841.964,47

2n. FINANÇAMENT

Aquesta  modificació  es  finança  amb càrrec  al  romanent  de tresoreria  de l’exercici 
anterior, en els següents termes:

Partida d’ingressos

Aplicació: econòmica
Descripció Euros

Cap. Art. Conc.

8 87 87000 Romanent líquid de tresoreria 3.841.964,47

TOTAL D’INGRESSOS 3.841.964,47

A més,  queda  acreditat  el  compliment  dels  requisits  que  estableix  l’article  37.2, 
apartats  a i  b,  del  capítol  I  del  títol  VI  de  la  Llei  39/1988,  de  28  de  desembre, 
reguladora de les hisendes locals, en matèria de pressupostos, desenvolupat pel Reial 
decret 500/1990, de 20 d’abril, que són els següents:

a) El caràcter específic i determinat de la despesa a realitzar i la inconveniència de 
demorar-ho a exercicis posteriors.

b) La inexistència en l’estat de despeses del pressupost de crèdit destinat a aquesta 
finalitat  específica,  en el  cas de crèdit  extraordinari,  o la insuficiència del saldo de 
crèdit  no  compromès  en  l’aplicació  corresponent,  en  cas  de  suplement  de  crèdit. 
Aquesta inexistència o insuficiència de crèdit haurà de verificar-se en el nivell en què 
estigui establida la vinculació jurídica.
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SEGON.  Exposar aquest expedient al  públic mitjançant anunci inserit  en el  Butlletí  
Oficial de les Illes Balears, pel termini de quinze dies, durant el qual els interessats 
podran examinar-lo i presentar reclamacions davant el Ple. L’expedient es considerarà 
definitivament aprovat si durant el citat termini no es presenten reclamacions; en cas 
contrari, el Ple disposarà d’un termini d’un mes per a resoldre-les.

En el debat hi han intervengut el Sr. Roselló, del PSOE; el Sr. Marí Álvarez, del GPM; 
la Sra. Ruiz, de CIUDADANOS; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; la Sra. Vidal, de VOX i el  
Sr. Torres, de PxE.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=5
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6.  Proposta  de  govern  sobre  control  de  preus  de  lloguers,  garanties  per  a 
persones arrendatàries i petits propietaris/es

Favorable Tipus de votació: ordinària.
 A favor: 10, en contra: 9, 
abstencions: 0, absents: 0

La Sra. Nauda, d’UNIDES PODEM, exposa la proposta de govern, que a continuació 
es transcriu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

L’especulació en el preu dels lloguers és una realitat que pateixen actualment centenars de ciutats a 
Europa i també a Espanya. Segons dades del Banc d’Espanya, els lloguers han augmentat un 50% en 
els últims deu anys a nivell  nacional,  una pujada significativa sobretot en grans ciutats com Madrid, 
Barcelona o València i en diversos enclavaments del turisme com les Illes Balears o les Illes Canàries.  
En paral·lel, els salaris no han seguit el mateix camí i la precarietat és la tònica general en el mercat 
laboral espanyol. L’OCDE assenyala que el 24,7% de les llars tenia una despesa en habitatge de lloguer 
superior al 40% dels seus ingressos nets el 2014, davant del 13,1% registrat en la mitjana de l’OCDE, de 
manera que aquesta proporció haurà augmentat amb l’escalada de preus actual.

Segons dades d’Eurostat, a Espanya al voltant de quatre de cada deu persones que viuen de lloguer 
destinen més del 40% dels ingressos familiars al pagament del lloguer, un dels índexs més alts de tota la 
Unió Europea (UE), només superat per Grècia i Lituània. Dedicar més del 40% de la renda familiar al 
pagament de l’habitatge és considerat per la UE com un càrrec excessiu per a l’economia d’una llar.

A més,  l’increment  dels  lloguers no es  correspon amb una millora  en la  capacitat  adquisitiva  de la 
població. Segons l’estudi “L’Estat de la Pobresa Espanya 2019 IX Informe anual sobre el risc de pobresa 
i exclusió” realitzat per la Xarxa Europea de Lluita contra la Pobresa i l’Exclusió Social (EAPN Espanya), 
més de 12 milions de persones,  que suposen el  26,1% de la  població  espanyola està en Risc de 
Pobresa i / o Exclusió Social. Espanya s’ha convertit en el segon país de la Unió Europea, després de 
Xipre, on més ha crescut la desigualtat de renda, 20 vegades més que la mitjana europea. A la davallada 
dels salaris hem de sumar els casos de centenars de famílies obligades a buscar un altre pis amb preus 
inassumibles i amb el risc de ser expulsades de les seves cases perquè no poden pagar el lloguer. Però 
no només són expulsades dels seus habitatges, sinó també dels seus barris, que perden a les seves 
veïnes i es transformen així en aparadors per al turisme o en zones residencials només per a persones 
amb alt poder adquisitiu.

Segons  l’estudi  ‘Efectes  de  la  crisi  econòmica  en  els  òrgans  judicials’  que  ha  publicat  la  Secció 
d’Estadística  de  el  Consell  General  de  Poder  Judicial  (CGPJ),  les  últimes  dades  estadístiques 
disponibles corresponen a 2019. El nombre de llançaments practicats durant el 2019 ha estat de 36.467, 
dels quals, un 67,5% del total ha estat conseqüència de procediments derivats de la Llei d’Arrendaments 
Urbans (LAU), mentre que altres 14.193 (el 26,3 per cent) es van derivar d’execucions hipotecàries. Els 
3.346 restants van obeir a altres causes.

Després de la crisi econòmica de l’any 2008, la història es repeteix, recaient de nou sobre la classe 
treballadora  les  conseqüències  econòmiques  i  socials  més  greus  derivades  de  la  pandèmia  de  la 
Covid19. Mentre s’indica a la població que es redueixi el contacte social i passem més temps a les 
nostres  llars,  la  maquinària  de  el  sistema  no  para  i  se  segueixen  assenyalant  llançaments  per 
impagament de lloguer o acabaments de contracte, davant la impossibilitat de les famílies de fer front a 
uns preus de lloguer cada vegada més inassumibles per la majoria social treballadora. La política de no 
intervenció pública sobre el mercat de l’habitatge ha generat una tendència alcista dels preus, a causa 
de l’acaparament i especulació dels grans forquilles, i una crisi d’accessibilitat a aquest dret fonamental 
que ha provocat l’expulsió dels sectors de la població amb menys recursos.

La crisi del coronavirus està agreujant aquesta situació. Amb la paralització de gran part de l’activitat 
econòmica  per  culpa  de  l’epidèmia  de  la  Covid-19,  moltes  de  les  persones  que estan  pagant  una 
hipoteca o vivint de lloguer estan tenint grans dificultats per seguir fent-ho. Si abans les famílies patien 
l’asfíxia dels preus de lloguer i de l’endeutament que ja arrossegaven de la crisi anterior, ara el panorama 
resulta alarmant: la sortida del confinament obre un escenari ple d’incertesa davant la possible pujada de 
la taxa d’atur i la caiguda del creixement econòmic. En aquest escenari, es multipliquen les dificultats per 
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a l’accés a un habitatge, l’endeutament familiar o directament la pèrdua de l’habitatge, especialment per 
a les famílies més vulnerables.

La crisi  del  coronavirus i  el  seu impacte  sobre el  mercat  immobiliari  ha de  servir  per  reivindicar  la  
necessitat  de garantir  el  dret  a un habitatge digne i  adequat recollit  en l’article 47 de la Constitució 
Espanyola i també per revertir les polítiques de mercantilització, dibuixant un horitzó normatiu en el qual 
l’habitatge compleixi la seva funció social i no sigui simple mercaderia o un actiu objecte d’especulació. 
És, ara, quan se’ns presenta l’oportunitat d’articular un veritable sistema públic d’habitatge.

A falta de xifres oficials més actualitzades, segons l’Institut Nacional d’Estadística (INE), el 2011 hi havia 
3,5 milions d’habitatges buits. No obstant això, avui dia el parc públic d’habitatge de lloguer no arriba al 
1,5% del  total  del  parc  d’habitatges  segons  dades  de  l’INE  i  Housing  Europe;  molt  per  sota  dels 
percentatges  d’Holanda  (32%),  Àustria  (23%)  o  França  (17%).  Espanya  compta  amb  un  dels 
percentatges d’habitatge social més baixos de la Unió Europea, un 1,1% només superat per Grècia i 
lluny d’altres com Holanda (32%), Àustria (23%), Regne Unit (18%) o França (17%). A més, Espanya 
acumula el 30% dels habitatges buits d’Europa (més de 3,4 milions d’habitatges).

Considerant que Espanya té un parc total d’habitatges de 25 milions, si volem un parc públic d’habitatge 
equiparable als  països del  nostre entorn,  és a dir,  com a mínim,  d’un 10%, necessitem 2,5 milions 
d’habitatges que el conformin. L’habitatge és un bé de primera necessitat i la seva funció social ha de ser 
preservada per les institucions públiques per sobre de qualsevol altra consideració.

Com  a  conseqüència,  els  ajuntaments  no  poden  donar  resposta  a  l’emergència  diària  dels 
desnonaments,  les  ocupacions  d’habitatges  buits  o  l’infrahabitatge,  ni  tampoc  oferir  una  solució  a 
aquelles persones que necessiten accedir a un habitatge a preus inferiors als de mercat. Mentrestant, la 
SAREB acumula habitatges buits d’entitats financeres rescatades amb diners públics que, en la seva 
gran majoria, ven o traspassa la seva gestió a fons d’inversió, immobiliàries o altres gestors d’habitatge. 
Segons les últimes dades facilitades per la pròpia SAREB, fins a març de 2020, tan sols 2.400 habitatges 
de la seva cartera han estat cedides a administracions autonòmiques i ajuntaments. Una xifra irrisòria si 
es té  en compte que al  juny de 2014, declarava tenir  en tota la cartera més de 45.000 habitatges 
residencials. Pisos, que, per tant, segueixen engreixant el parc d’habitatges buits.

Tot i les mesures d’urgència preses fins ara pel Govern d’Espanya en relació a les rendes de lloguer, 
dirigides  a  esmorteir  l’impacte  de  la  crisi  sanitària  sobre  els  arrendataris  en  situació  de  major 
vulnerabilitat socioeconòmica, es necessiten reformes estructurals en matèria de regulació de l’accés a 
l’habitatge, encaminades a considerar-la com un bé de primera necessitat abans que com una inversió, 
en línia amb el mandat contingut en l’article 47 de la Constitució Espanyola. A l’igual que en la crisi de 
2008,  ens  trobem  davant  d’un  mercat  especulatiu,  amb  forta  presència  de  capitals  d’inversió 
internacionals, que fa previsible l’enfonsament dels preus i que pot generar noves oportunitats per a la 
intervenció de fons voltors oportunistes que sobrevolen el mercat espanyol.

Ciutats europees amb problemàtiques semblants com Amsterdam, París o Berlín, ja han posat en marxa 
mesures legislatives que limiten els preus i les pujades abusives dels lloguers. Els desnonaments per 
impagament de lloguer, la saturació dels serveis socials municipals i la precarització dels arrendaments 
genera exclusió i sobreendeutament de les arrendatàries, o el que és el mateix, més impagaments de 
lloguer.  En canvi, més estabilitat i  adaptació dels lloguers als salaris de les persones equival  a més 
seguretat de pagament i, per tant, de cobrament per part dels propietaris.

El Comitè DESC de les Nacions Unides, en les seves observacions finals sobre el Sisè Informe periòdic 
d’Espanya,  aprovades  en  la  sessió  celebrada el  29  de  març  de  2018,  explicita  que  “En particular, 
preocupa  el  Comitè  el  nombre  insuficient  d’habitatge  social;  la  creixent  manca de  assequibilitat  de 
l’habitatge, particularment dins el mercat privat a causa dels preus excessius; i la manca de protecció 
adequada de la seguretat de la tinença. Així mateix, el preocupa el nombre significatiu de llars que no 
compta amb habitatge en condicions adequades i l’alt nombre de persones sense llar”. En conseqüència, 
recomana a l’Estat que “Adopti les mesures necessàries per reglamentar el mercat privat de l’habitatge 
per facilitar l’accessibilitat, disponibilitat  i  assequibilitat d’un habitatge adequat per a les persones de 
baixos  ingressos”  i  “Revisi  la  seua legislació  sobre arrendaments i  dugui  a  terme les modificacions 
necessàries  per  tal  de  garantir  una  protecció  adequada  de  la  seguretat  de  la  tinença  i  establir 
mecanismes judicials efectius que garanteixin la protecció de el dret a un habitatge adequat.”

Cal  comprendre  que,  la  possibilitat  de  regulació  dels  preus  de  lloguer  assegura  una  rendibilitat 
econòmica proporcionada de el lloguer a llarg termini per als propietaris, equilibrant així el dret a la 
llibertat d’empresa i el dret a la propietat privada en relació a el dret d’accés a un habitatge digne i el 
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compliment de la funció social de la propietat. L’existent desequilibri en la negociació de la renda entre la 
part arrendadora i la part arrendatària, en escenaris d’escassetat d’oferta i tensió dels preus, comporta 
que el preu es determini de forma unilateral per la part arrendadora, sent la majoria de les vegades una 
càrrega desproporcionada en relació amb els ingressos familiars. Tot això justifica que sigui possible la 
intervenció dels poders públics en la regulació d’un element essencial en la relació contractual, com és el 
preu. A hores d’ara,  acabar amb els preus abusius és urgent,  especialment en una situació de crisi  
sanitària,  social  i  econòmica,  on els  ingressos  de les classes populars  es poden reduir  de  manera 
significativa. I és necessari adoptar mecanismes que garanteixin el compliment efectiu de el dret a un 
habitatge digne i adequat al nostre país.

En aquest sentit hi ha comunitats autònomes, com Catalunya, que en l’ús de les seves competències i 
en el  marc de la seva normativa,  han iniciat  aquest camí de regulació  del  preu del  lloguer.  Creiem 
necessari, com avanç social que suposa, el seu blindatge davant de qualsevol atac que pogués existir a 
la mateixa.

Aquesta legislació pionera, no és sinó el punt de partida del que ha de ser un marc normatiu estatal en 
relació  al  preu  dels  arrendaments,  el  qual  ha  de  configurar-se  inevitablement  vinculat  a  indicadors 
socioeconòmics  i  de  renda  de  les  zones  tensionades  sobre  les  que  s’apliqui,  que  assegurin  una 
proporcionalitat  justa  i  assumible  entre  els  ingressos  i  la  despesa  en  habitatge  (lloguer  i 
subministraments) de les famílies treballadores del nostre país.

Per tot això, l’Equip de Govern Municipal, proposa a Ple l’adopció del següent
 

ACORD

L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern d’Espanya a:
    Aprovar una llei estatal d’habitatge, que permeti el seu desenvolupament en el marc de les competències 

de  les  comunitats  autònomes  i  municipis,  que  blindi  la  funció  social  de  l’habitatge  i  asseguri  el 
compliment efectiu i  el  respecte del dret  a un habitatge digne i  adequat recollit  en l’article 47 de la 
Constitució  Espanyola,  incloent  l’accés  als  subministraments  bàsics.  I  adoptar  mecanismes  que 
garanteixin el compliment de les obligacions internacionals en matèria de dret a l’habitatge contingudes 
en el Pacte Internacional de Drets Econòmics, Socials i Culturals, l’Observació generals Nº4 i Nº7 de el  
Comitè DESC, i la Convenció sobre els Drets de l’Infant, així com les resolucions i dictàmens del Comitè 
DESC  en  matèria  d’habitatge  i  garantir  la  seva  aplicació  immediata  i  vinculant  en  casos  de 
desallotjament forçós sense alternativa habitacional.

    Legislar  per  regular  el  mercat  de  lloguer  d’habitatges,  impedint  preus  abusius  en  els  contractes 
d’arrendament d’habitatge mitjançant mecanismes de control de preus i promovent baixades de preus 
tant en contractes en vigor com en contractes futurs. A més, es garantirà un lloguer estable, segur i 
assequible, augmentant el parc públic d’habitatge de lloguer social i assequible, adoptant mecanismes 
per  a  la  cessió  obligatòria  i  temporal  d’habitatge  buit  en  mans de  grans  tenidors d’habitatge  a les 
administracions públiques competents. Finalment, es reconeixerà els règims de regulació de mercat del 
lloguer ja aprovats per comunitats autònomes realitzades sota marcs competencials particulars.”

S  Se sotmet la  proposta a votació i  per 10 vots a favor (6 del  PSOE, 3 d’UNIDES 
PODEM i 1 d’ARA EIVISSA) i 9 vots en contra (5 del GPM, 2 de CIUDADANOS, 1 de 
VOX i 1 de PxE), s’ACORDA:

    Aprovar una llei estatal d’habitatge que en permeti el desenvolupament en el marc de 
les competències de les comunitats autònomes i municipis, que blindi la funció social 
de l’habitatge i asseguri el compliment efectiu i el respecte del dret a un habitatge 
digne i adequat recollit a l’article 47 de la Constitució Espanyola, incloent l’accés als 
subministraments bàsics, i adoptar mecanismes que garanteixin el compliment de les 
obligacions internacionals en matèria de dret a l’habitatge contengudes en el Pacte 
internacional de drets econòmics, socials i culturals, l’Observació general núm. 4 i 7 
del Comitè DESC, i la Convenció sobre els drets de l’infant, així com les resolucions i 
dictàmens del Comitè DESC en matèria d’habitatge i garantir-ne l’aplicació immediata 
i vinculant en casos de desallotjament forçós sense alternativa habitacional.
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2.   Legislar per regular el mercat de lloguer d’habitatges, que impedeixi preus abusius en 
els contractes d’arrendament d’habitatge mitjançant mecanismes de control de preus i 
promogui abaixades de preus tant en contractes en vigor com en contractes futurs. A 
més, es garantirà un lloguer estable, segur i assequible, s’augmentarà el parc públic 
d’habitatge de lloguer social i  assequible, s’adoptaran mecanismes per a la cessió 
obligatòria i  temporal d’habitatge buit  en mans de grans tenidors d’habitatge a les 
administracions  públiques  competents.  Finalment,  es  reconeixeran  els  règims  de 
regulació del mercat del lloguer ja aprovats per comunitats autònomes realitzades 
sota marcs competencials particulars.

En el debat hi han intervengut la Sra. Nauda, d’UNIDES PODEM; el Sr. Marí Álvarez, 
del GPM; el  Sr.  Becerra,  de CIUDADANOS; el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA; la Sra. 
Vidal, de VOX; i el Sr. Torres, de PxE.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=6

7.  Moció  presentada  per  escrit  pel  GPM  sobre  mesures  de  fidelització  dels 
professionals sanitaris d’Eivissa

El Sr. Marí Álvarez, del GPM, exposa la moció que a continuació es transcriu:

“La problemàtica de la manca de personal al  Servei  de Salut  de les Illes Balears,  especialment de 
metges i infermers, és una de les causes per les que s’han produït disfuncions assistencials a l’IBSALUT 
en aquests darrers anys, fet que s’ha vist agreujat amb l’arribada de la COVID-19.

Una  de  les  raons  d’aquesta  mancança  és  la  falta  de  mesures  de  fidelització  i,  dins  aquestes,  les 
relacionades  amb el  cost  de  la  vida  d’aquesta  comunitat  autònoma i  la  precarietat  dels  contractes 
laborals que s’ofereixen.

La situació actual és realment complicada, el personal es troba desbordat, molts de sanitaris d’Eivissa 
estan realitzant torns dobles diaris a conseqüència de les plantilles infradotades de la sanitat pública.

Atès que aquests incentius, inclosos els econòmics, ja s’estan aplicant a altres Comunitats Autònomes 
amb problemàtiques semblants.

Sens dubte, en els moments de màxima incidència de la COVID a la nostra comunitat autònoma, es fa 
més necessari que mai augmentar els esforços i recursos de que es disposen per lluitar contra aquesta 
pandèmia. Això passa sens dubte per facilitar i fer atractiu per als professionals sanitaris el desplaçament 
i l’estada a la nostra illa, una illa amb un cost de vida elevat que fa, que en moltes ocasions, els sigui  
impossible fer-hi front a aquells professionals de la salut que vulguin venir. 

Canàries ha aconseguit mesures molt més avantatjoses que les que s’ofereixen a les Illes Balears, amb 
l’establiment  de  mesures  fidelitzadores  que  resulten  del  tot  atractives  per  als  professionals,  es  fa 
necessari  doncs que el  Govern de les Illes Balears iniciï  les negociacions amb els sindicats a fi  de 
consensuar mesures semblants que ajudin a dotar la sanitat pública de la nostra Comunitat Autònoma 
del personal adient per fer front a la greu situació actual. 

A les illes menors de Canaries aquest suplement és més elevat que a les illes menors de Balears. En 
xifres reals podem destacar que a Gran Canària i a Tenerife els metges, per exemple, tenen un incentiu 
de 172 euros al mes i a la resta de l’arxipèlag canari de 575 euros. A Menorca, a Eivissa i a Formentera  
és de 108 euros davant dels 575 de Canàries. Si s’accepta aquesta equiparació, un metge de Menorca, 
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d’Eivissa i Formentera passarà a cobrar 467 euros més cada mes. 

Per tots aquests motius el Grup Popular proposa l’adopció dels següents

ACORDS

1.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta la Conselleria de Salut del Govern de les Illes Balears 
per tal que proposi, durant el 2021, als sindicats d’àmbit sanitari d’aquesta Comunitat Autònoma amb 
representació a l’IBSALUT, l’inici de les negociacions de mesures fidelitzadores efectives que facilitin 
l’arribada de professionals sanitaris a Eivissa. 

2.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern de les Illes Balears a augmentar la quantia  
del complement d’indemnització per residència del personal del Servei de Salut de les Illes Balears i 
equiparar-lo al complement de Canàries en aquesta legislatura. 

3.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta a la Conselleria de Salut a la contractació de personal  
sanitari  per  adequar  a  les  necessitats  actuals  les  plantilles  hospitalàries  de  l’Hospital  Can Misses  i 
d’atenció primària de l’illa d’Eivissa.”

Es voten els punts per separat.

Se  sotmet  a  votació  el  primer  punt  de  la  proposta  d’acord  i  per  unanimitat  dels 
assistents (6 del PSOE, 5 del GPM, 3 d’UNIDES PODEM, 2 de CIUDADANOS, 1 
d’ARA EIVISSA, 1 de VOX i 1 de PxE), s’ACORDA:

1.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta la Conselleria de Salut del Govern 
de les Illes Balears per tal que proposi, durant el 2021, als sindicats d’àmbit sanitari 
d’aquesta  Comunitat  Autònoma  amb  representació  a  l’IBSALUT,  l’inici  de  les 
negociacions  de  mesures  fidelitzadores  efectives  que  facilitin  l’arribada  de 
professionals sanitaris a Eivissa.

Seguidament es sotmet a votació el segon punt de la proposta d’acord, que diu:

2.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern de les Illes Balears a 
augmentar la quantia del complement d’indemnització per residència del personal del 
Servei de Salut de les Illes Balears i equiparar-lo al complement de les Canàries en 
aquesta legislatura.

A una primera votació, per 9 vots en contra (6 del PSOE i 3 d’UNIDES PODEM), 9 
vots a favor (5 del  GPM, 2 de CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISSA i  1 de PxE)  i  1 
abstenció de VOX, es produeix un empat, per la qual cosa es fa una segona votació i 
per  9 vots en contra (6 del  PSOE i  3  d’UNIDES PODEM) i  el  vot  de qualitat  de 
l’alcalde accidental, 9 vots a favor (5 del GPM, 2 de CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISSA 
i 1 de PxE) i 1 abstenció de VOX, es rebutja el segon punt, abans transcrit.

Per últim es sotmet a votació el tercer punt de la moció i per 10 vots a favor (5 del 
GPM, 2 de CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISSA, 1 de VOX i 1 de PxE) i 9 vots en contra 
(6 del PSOE i 3 d’UNIDES PODEM), s’ACORDA:

3.-  L’Ajuntament  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  insta  la  Conselleria  de  Salut  a  la 
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contractació de personal sanitari per adequar a les necessitats actuals les plantilles 
hospitalàries de l’hospital de Can Misses i d’atenció primària de l’illa d’Eivissa.

En  el  debat  hi  han  intervengut  la  Sra.  Ribas  Ribas,  del  GPM;  la  Sra.  Nauda, 
d’UNIDES PODEM; el Sr. Becerra, de CIUDADANOS; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; la 
Sra. Vidal, de VOX; i el Sr. Torres, de PxE. 

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=7
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8. Moció presentada per escrit pel GPM per instar el Govern de les Illes Balears 
a prendre mesures actives i urgents per controlar la COVID-19 i els seus efectes 
en el teixit empresarial de l’illa

El Sr. Marí Álvarez, del GPM, exposa la moció, que a continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Davant la greu situació sanitària que tenim a Eivissa, institucions i entitats de l’illa hem manifestat la 
nostra preocupació per l’augment de persones contagiades per la covid-19, principalment a la tercera 
onada, i la manca de mesures eficaces per aconseguir aturar aquesta escalada de contagis.

Si bé és cert que després de mesos reclamant s’han fet cribratges a tots els municipis d’Eivissa, amb 
proves d’antígens i/o PCR en casos positius.

Els constants canvis a les mesures de control de la pandèmia a les Illes han generat en la ciutadania una 
sensació de confusió i descontrol que no ajuda a la contenció dels contagis. A més, tot i els reiterats 
anuncis fets, la manca d’informadors Covid agreuja la incertesa i preocupació de la societat, que reclama 
també un intens, general i eficaç control a les dos portes d’entrada a l’illa, el port i l’aeroport sigui quin 
sigui l’origen dels passatgers.

Des de les diferents institucions de l’Illa, i en especial al Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, s’ha  
ofert en tot moment la col·laboració i suport necessari a les autoritats sanitàries competents per poder 
controlar i reduir les corbes de contagi al nostre municipi en particular i a l’illa en general, posant a la 
seva disposició tant els espais com els recursos necessaris per dur a terme les diferents actuacions al  
nostre municipi.

Tot i això, sense perjudici de la realització d’aquests cribratges massius i dels controls a port i aeroport, la 
vacuna  és  ara  mateix  l’única  porta  per  a  garantir  l’estabilització  de  la  pandèmia  i  la  necessària 
reactivació econòmica a l’illa. El ritme actual de vacunació a Eivissa és molt millorable i, de no canviar-ne 
la tendència, amb les xifres actuals no arribarem a la desitjada immunitat comunitària i ens trobarem 
lluny de ser una destinació segura, tant per als residents com per als visitants.

Atesa la lentitud del procés de vacunació, a l’espera de vacunacions massives i de l’arribada de més 
vacunes a Eivissa, i  atès que el Pla Estratègic ‘Ibiza Reinicia 2021’ presentat per el Consell  Insular 
d’Eivissa és l’única opció que ens pot permetre tenir una reactivació del teixit econòmic en especial el 
turístic de l’illa, aplicant controls exhaustius i generals a tots els visitants tant al port con a l’aeroport, i la 
implantació d’un formulari de control d’entrada estricte i metòdic.

El Grup Popular Municipal de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, presenta les següents:

PROPOSTES D’ACORD

1.       El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern de les Illes Balears a 
reclamar al Govern Central la quantitat necessària i suficient de vacunes contra la covid-19 per 
a la població de les zones més afectades econòmicament per la pandèmia i així poder assolir la 
immunitat a principis de l’estiu.

2.       El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern de les Illes Balears a 
agilitzar el calendari de vacunació contra la covid-19, a realitzar vacunacions massives i, en cas 
que sigui  necessari,  a  signar  convenis  amb la  sanitat  privada i  amb altres col·lectius  amb 
preparació  sanitària  amb  l’objectiu  d’accelerar  la  vacunació,  fins  i  tot  demanant  ajuda  al 
Ministeri de Defensa si fos necessari. 

3.       El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern de les Illes Balears i el  
Govern Central conjuntament amb el Consell Insular d’Eivissa i els cinc ajuntaments de l’Illa, a 
aplicar i desenvolupar el Pla Estratègic ‘Ibiza Reinicia 2021’, elaborat pel Consell Insular, els 
agents socials i els principals operadors turístics de l’Illa.

4.       El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern de les Illes Balears a 
millorar i ampliar les ajudes als sectors afectats per les restriccions decretades a les illes, que 
han suposat el tancament de molts establiments, i a reclamar davant el Govern Central un pla 
de xoc i  d’ajudes extraordinàries per al teixit  empresarial  de l’illa,  que està patint  els greus 
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efectes derivats de la crisi de la covid-19.”

Es voten els punts de la proposta per separat.

Sotmès el primer, segon i quart punts de la proposa a votació, per 10 vots a favor 
(5 del GPM, 2 de CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISSA, 1 de VOX i 1 de PxE) i 9 vots 
en contra (6 del PSOE i 3 d’UNIDES PODEM), s’ACORDA:

1. El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern de les Illes 
Balears a reclamar al  Govern central  la  quantitat  necessària i  suficient  de 
vacunes contra la COVID-19 per a la població de les zones més afectades 
econòmicament per la pandèmia i així poder assolir la immunitat a principi de 
l’estiu.

2. El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern de les Illes 
Balears a agilitzar el calendari de vacunació contra la COVID-19, a realitzar 
vacunacions massives i, en cas que sigui necessari, a firmar convenis amb la 
sanitat privada i amb altres col·lectius amb preparació sanitària amb l’objectiu 
d’accelerar la vacunació, fins i tot demanant ajuda al Ministeri de Defensa si 
fos necessari.

4. El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern de les Illes 
Balears a millorar i ampliar les ajudes als sectors afectats per les restriccions 
decretades a les Illes, que han suposat el tancament de molts establiments, i 
a reclamar davant el Govern central un pla de xoc i d’ajudes extraordinàries 
per al teixit empresarial de l’illa, que està patint els greus efectes derivats de 
la crisi de la COVID-19.

Seguidament es sotmet a votació el tercer punt de la proposta, que diu:

3. El Ple de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern de les Illes 
Balears i el Govern central, conjuntament amb el Consell Insular d’Eivissa i els 
cinc  ajuntaments  de  l’illa,  a  aplicar  i  desenvolupar  el  Pla  Estratègic  ‘Ibiza 
Reinicia 2021’, elaborat pel Consell Insular, els agents socials i els principals 
operadors turístics de l’illa.

Es rebutja per 8 vots a favor (5 del GPM, 2 de CIUDADANOS i 1 de VOX), 9 en 
contra (6 del PSOE i 3 d’UNIDES PODEM) i 2 abstencions (1 d’ARA EIVISSA i 1 de 
PxE).

En  el  debat  hi  han  intervengut  el  Sr.  Roig,  del  GPM;  la  Sra.  Nauda,  d’UNIDES 
PODEM; el Sr. Becerra, de CIUDADANOS; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; la Sra. Vidal, 
de VOX; i el Sr. Torres, de PxE.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=8

9. Moció presentada per escrit pel grup municipal CIUDADANOS, perquè iniciïn 
els tràmits per estudiar la forma d’adquisició més adequada d’un terreny on 
tècnicament sigui viable construir una pista municipal d’atletisme

Favorable Tipus de votació: ordinària. A favor: 18, 
en contra: 0, abstencions: 1, absents: 0
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El Sr. Becerra, de CIUDADANOS, exposa la moció, que a continuació es transcriu:

“Exposición de los motivos:

Sant Josep es el único gran municipio de la isla que todavía no cuenta con una pista de atletismo. Esta 
circunstancia provoca que, desde hace décadas, nuestros deportistas, tanto menores como adultos, se 
vean obligados a desplazarse a Eivissa, Sant Antoni o Santa Eulària para practicar atletismo e incluso 
que muchos de ellos  se afilien a  clubes o escuelas  municipales  que no pertenecen a su lugar  de 
residencia para así poder entrenar en unas instalaciones decentes.

Desde Ciudadanos reclamamos a este Ayuntamiento que se comprometa seriamente con el futuro y 
talento de nuestros deportistas y comience a trabajar para obtener a medio plazo una infraestructura tan 
importante como necesaria.

En  la  época  que  vivimos,  una  pista  de  atletismo  es  una  instalación  fundamental  para  cualquier 
Ayuntamiento,  no  solo  porque  contribuye  a  inculcar  y  fomentar  los  valores  del  deporte  y  la  vida 
saludable, sino porque permite la práctica de numerosas disciplinas deportivas como la carrera a pie, 
salto de longitud, vallas, salto de pértiga, triple salto, martillo, relevos etc.

Además, otra de las grandes ventajas de contar con una pista de atletismo es que el  Ayuntamiento 
podría solicitar la organización de campeonatos de ámbito local, balear e incluso nacional.  Además, 
posteriormente, incluso se podría plantear crear una escuela municipal de atletismo, acciones con las 
que Sant Josep ganaría prestigio deportivo y, a nivel social, se equipararía con el resto de municipios.

En Eivissa, la pista municipal de atletismo más grande es la de Can Misses y tiene una longitud de 170 
metros de largo por 100 de ancho, mientras que las de Santa Eulària y Sant Antoni tienen 100 metros de 
largo por 50 metros de ancho. Por tanto, para construir una instalación de estas características en Sant 
Josep sería necesario encontrar un terreno de similares dimensiones para proyectar la obra, que dado 
que  sería  de  interés  general,  facilitaría  su  adquisición  del  terreno  a  través  de  compra,  convenio, 
recalificación, etc.

Cabe recordar, que este tipo de inversiones pueden ir subvencionadas en buena parte por el Govern 
Balear y el Consell d’Eivissa, por lo que el desembolso del Ayuntamiento no sería desorbitado dado que 
se trata de un recinto de la misma relevancia que una pista de futbol sala o una piscina municipal, pero 
de un presupuesto muchísimo más económico.

Es por ello que proponemos al pleno la adopción del siguiente acuerdo:

Que el Ayuntamiento de Sant Josep de sa Talia inicie los trámites para estudiar la forma de adquisición 
más adecuada de un terreno donde técnicamente sea viable construir una pista municipal de atletismo.”

Es sotmet la proposta a votació i per 18 vots a favor (6 del PSOE, 5 del GPM, 3 
d’UNIDES PODEM, 2 de CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISA i 1 de PxE) i 1 abstenció de 
VOX, és a dir, per majoria absoluta del nombre legal de membres de la corporació, 
s’ACORDA:

1r.-  Que l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia iniciï  els tràmits per estudiar  la 
forma d’adquisició més adequada d’un terreny on tècnicament sigui viable construir 
una pista municipal d’atletisme.

En el debat hi han intervengut el Sr. Becerra, de CIUDADANOS; el Sr. Guerrero, del 
PSOE; el Sr. Ribas Vidal, del GPM; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; la Sra. Vidal, de 
VOX; i el Sr. Torres, de PxE.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=9

10.  Expedient  1907/2021.  Informe de  compliment  dels  terminis  de  pagament 
establits a la Llei 15/2018, 4t trimestre de 2020
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Favorable Tipus de votació: 
unanimitat/assentiment

L’alcalde accidental  dona compte al  Ple de l’informe tramès al  Ministeri  d’Hisenda 
sobre  compliment  dels  terminis  previstos  a  la  Llei  15/2010,  pel  que  fa  al  quart 
trimestre de l’exercici 2020.

Diu que,  segons aquest  informe,  el  període mitjà  dels  pagaments realitzats en el 
trimestre (entre l’1/10/2020 i el 31/12/2020) ha estat de 24,33 dies i el període mitjà 
de pagament global a proveïdors trimestral de 13,46 dies.

Aquest punt es pot consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=10

Moció d’urgència per abordar la crisi de la COVID-19 amb perspectiva de gènere

En primer lloc es vota la urgència per tractar la moció presentada per escrit  pels 
portaveus dels grups municipals PSOE, GPM, UNIDES PODEM, CIUDADANOS, ARA 
EIVISSA i PxE.

Sotmesa  a  votació,  per  18  vots  a  favor  (6  del  PSOE,  5  del  GPM,  3  d’UNIDES 
PODEM, 2 de CIUDADANOS, 1 d’ARA EIVISSA i 1 de PxE) i 1 abstenció de VOX, 
s’aprova tractar amb caràcter d’urgència la moció que a continuació es transcriu: 

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El 8 de març, Dia Internacional de la Dona Treballadora, també anomenat Dia Internacional de la Dona, 
reivindica i visibilitza la lluita de les dones pels seus drets, participació i reconeixement, en peu d’igualtat 
amb els homes, en la societat i en el seu desenvolupament íntegre com a persona. 

Enguany,  la  pandèmia  de la  COVID-19 ha posat  de  rellevància  la  precarietat  estructural  del  nostre 
sistema. Estam davant una situació de crisi social i econòmica i no podem permetre una resposta sense 
perspectiva de gènere que accentuï les desigualtats que viuen les dones.

Les dones han estat  les protagonistes,  tant  en l’àmbit  sanitari,  en ser  elles la immensa majoria  de 
persones treballadores, com en l’àmbit de l’atenció, assumint una major càrrega de feina a la llar. Les 
dones realitzam una part molt important dels treballs essencials i aquests treballs són fonamentalment 
precaris.

Segons les dades de l’Enquesta de Població Activa (EPA), les dones suposen el 85% del personal que 
treballa  a  les  residències  de  majors  i  persones  dependents  on  s’han  donat  les  pitjors  xifres  de 
defuncions. També són majoritàries en altres serveis essencials com són el comerç i l’alimentació, la 
neteja  i  representen  la  pràctica  totalitat  de  les  empleades  de  la  llar.  Totes  feines  feminitzades  i 
precaritzades.

A això se suma el desigual repartiment de les tasques de tenir cura. El 70% d’aquestes tasques són 
realitzades  per  les dones,  a  les  quals  moltes han sumat  el  teletreball,  la  cura  i  sustentació  de  les 
persones  de  la  casa,  una  sobrecàrrega  de  feina  que  no  s’ha  vist  resposta  amb  mecanismes  de 
corresponsabilitat  des  de  tots  els  àmbits:  administracions,  empreses i  llars.  Especialment  afectades 
estan les famílies monoparentals, de les quals vuit de cada deu tenen a una dona al capdavant. 

S’estima que la crisi econòmica provocada per la pandèmia també afecti més les dones ja que no hem 
d’oblidar que tenim major taxa de desocupació i que això s’accentua entre les persones joves. 

Enfront d’aquesta situació, s’han elaborat pactes per la recuperació econòmica en tots els nivells de 
l’administració per a incidir i compensar els efectes de la pandèmia. Però no s’ha inclòs la perspectiva de 
gènere que seria el que evitaria una reculada en els drets adquirits ja que en les crisis anteriors s’ha  
produït un increment de les desigualtats i un reforç de les discriminacions. 
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La majoria de dones es troben en les posicions més precàries i vulnerables, en l’aspecte laboral i en el  
social, i si no realitzem polítiques que posin la protecció de les persones en el centre, patiran pitjors 
conseqüències.

Per això és inevitable parlar de redistribució de la riquesa mitjançant un sistema fiscal just que permeti la 
cobertura de les necessitats socials. Necessitam un canvi de lògica que col·loqui les atencions en el 
centre, les necessitats de les persones com a prioritats i desplaci l’obtenció de benefici com a únic motor 
de la societat.

Aquest 8M el moviment feminista treballa per ocupar l’espai públic d’una altra manera, visibilitzar els 
efectes de la pandèmia sobre la vida de les dones.

Però també reclamant recursos públics de conciliació que s’adaptin a les necessitats de les famílies i el 
seguiment del Pla Em Cuida perquè no suposi aprofundir l’assumpció de tenir cura dels altres només per 
les dones.

Les dones migrants són relegades i forçades als treballs més precaritzats i alhora dels més essencials, 
com el treball domèstic i de cuidar o la recollida de la fruita. Tot això patint negació de drets, abusos 
laborals i situacions de violència masclista que han de deixar invisibilitzades i atallades d’arrel. Per això 
són necessàries unes polítiques d’estrangeria que respectin els drets humans i unes polítiques públiques 
estatals que creïn alternatives per a les treballadores migrants en situació administrativa irregular, que 
lluitin contra la seva exclusió i abús en el mercat laboral i que les protegeixi del tràfic i la prostitució per a 
sortir de la pobresa.

Les dones en situació d’explotació sexual no s’han vist protegides en aquest context ni s’han garantit 
mesures efectives per al tancament d’aquesta activitat malgrat el risc per a la salut.

La pandèmia ens ha tornat a relegar a les dones a la llar, desplaçant-nos de l’espai públic. No podem 
permetre retrocedir en la rellevància que la perspectiva de gènere impregni la reconstrucció social i que 
el teletreball no suposi fer-nos desaparèixer de l’espai públic i la presa de decisions. Continuem sent 
invisibles en la història per la qual cosa continuarem potenciant totes les actuacions que recuperin la 
nostra memòria històrica i serveixin de referents a les dones actuals i futures.

També enguany s’ha impulsat la llei de llibertat sexual imprescindible per a garantir el consentiment i fer 
entendre que només sí és sí. I és que queda molt camí per recórrer en aquest sentit i és imprescindible 
que s’acompanyi  d’una  educació  afectivosexual  des  de  la  igualtat  i  la  diversitat  sexual,  identitat  i/o 
expressió de gènere i que eduqui els homes en una masculinitat no violenta.

Per aquestes i moltes més raons és necessari que aquest Ajuntament es comprometi amb potenciar i  
implantar  la  perspectiva  de  gènere  en  les  actuacions  que  desenvolupa  i  evitar  que  aquesta  crisi  
augmenti  les  desigualtats  i  les  discriminacions  per  a  la  qual  cosa  és necessari  canviar  els  models 
actuals, per models d’igualtat, justícia, paritat, llibertat, diversitat i democràcia.

Avui, el feminisme continua sent imprescindible per a revertir la desigualtat, lluitar contra la intolerància i 
l’odi i transformar la societat.

Per tot això, els grups municipals de Sant Josep de sa Talaia sotasignants proposen al Ple l’adopció del 
següent 

ACORD

1. Donar suport a les accions que es desenvolupin en la reivindicació del 8M facilitant amb 
tots  els  mitjans materials,  personals  i  de  difusió  el  compliment  de  les  mesures 
higienicosanitàries dels actes que convoquin les associacions de dones el 8 de març.

2. Avaluar els recursos destinats a corresponsabilitat per a adequar-los a les necessitats de les 
famílies i millorar la seva cobertura, així com generar recursos públics en aquest sentit. Tenint 
especial sensibilitat amb les famílies monoparentals i nombroses.

3. Avaluar la situació de les  persones majors i dels recursos que disposen per a desenvolupar 
una vida digna millorant els programes i serveis públics per a garantir-ho.

4. Articular  en  la  pràctica  i  dins  de  les  pròpies  competències,  polítiques  globals  i  
transversals amb  dotació  econòmica  suficient,  de  gestió  pública,  amb  estadístiques  i 
avaluacions, que canviïn la realitat material de les dones, en nom d’una igualtat real.

5. Reforçar el compromís institucional per la igualtat de gènere i en contra de les violències 
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masclistes.
6. Reforçar els recursos econòmics i humans destinats al desenvolupament de polítiques 

d’igualtat actives, integrals i participatives, de manera que tot el personal públic accedeixi a 
formació contínua que li  permeti  prevenir,  detectar  i  atendre les diferents necessitats  per  a 
corregir desigualtats estructurals dins de les seves competències professionals; que revisi els 
procediments per a assegurar el bon tracte i evitar situacions de violència institucional.

7. Desenvolupar polítiques encaminades a l’abolició de la prostitució, com a forma extrema 
de violència contra les dones. Executant polítiques actives per a erradicar totes les formes que 
tenguin relació amb l’explotació sexual; amb especial atenció a les ordenances de publicitat i 
totes  aquelles  que  de  manera  directa  o  indirecta  permetin  o  facilitin  el  desenvolupament 
d’activitats encaminades a aquesta explotació.

8. Eliminar  la  publicitat  discriminatòria  o  denigrant  de  les  dones, bé  des  dels  suports, 
publicacions o transports públics (marquesines, autobusos taxis, guies, o informació turística,…) 
bé no contractant amb mitjans privats que la mantenguin o potenciïn.

9. Implantar activitats escolars complementàries amb plantejaments que potenciïn valors 
no sexistes contraris a qualsevol mena de discriminació.

10. Que les  mesures/proposades siguin  assumides des de la  dotació  suficient  per  a ser 
dutes a terme.”

En el debat només ha intervengut la Sra. Vidal, de VOX.
Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=12

B) ACTIVITAT DE CONTROL 

Exp. 1143/2021. Informació de la liquidació del pressupost de l’exercici 2020

L’alcalde dona compte al Ple del decret d’Alcaldia núm. 2021-369, de 5 de febrer de 
d’aprovació de la liquidació del pressupost de la corporació corresponent a l’exercici 
2020, que diu:

“Vist que, amb data 2 de febrer de 2021, es va incoar procediment per aprovar la 
liquidació del pressupost de l’exercici 2020.

Vist que va ser emès informe d’Intervenció, de conformitat amb l’article 191.3 del text 
refós de la Llei d’hisendes locals aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 
març. 

Vist  que  es  va  emetre  informe  del  càlcul  de  l’estabilitat  pressupostària  i  la 
sostenibilitat financera.

De conformitat amb l’article 191.3 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes 
locals aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, i amb l’article 90.1 del 
Reial decret 500/1990, sobre matèria pressupostària.

RESOLC

PRIMER. Aprovar la liquidació del pressupost general de 2020.

SEGON. Donar-ne compte al Ple de la Corporació en la primera sessió que aquest 
celebri, d’acord amb tot el que estableixen els articles 193.4 del text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 
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març, i 90.2 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril.

TERCER. Ordenar la remissió de còpia d’aquesta liquidació als òrgans competents, 
tant de la Delegació d’Hisenda com de la Comunitat Autònoma, abans de concloure el 
mes de març de l’exercici següent al qual correspongui.”

Aquest punt es pot consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto= 11

Coneixement al Ple dels decrets d’Alcaldia

L’alcalde  manifesta  que  han  estat  a  disposició  de  tots  els  regidors  els  decrets  i 
resolucions  emesos per  l’alcalde  i  regidors  delegats.  A més  es  dona  compte del 
següent decret:

Decret 2021-440 de nomenament de representants de l’Ajuntament al Grup d’Acció 
Local per al desenvolupament rural i pesquer d’Eivissa i Formentera.

Decret 2021-504 de nomenament del primer tinent d’alcalde com a alcalde accidental.

Aquest punt es pot consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=13

Moció de control presentada per escrit pel grup municipal VOX sobre l’estat de 
tramitació del projecte d’execució d’una rotonda a la cruïlla entre la ctra. PM-
803 de St. Josep a St. Antoni i la ctra. de Comte

La Sra. Vidal, de VOX, exposa la moció que a continuació es transcriu:

“En el  pleno del  día 28 de Noviembre de 2019,  el  GRUPO MUNICIPAL VOX presentó una moción 
proponiendo  la  ejecución  de  una  rotonda  para  dar  fluidez  al  tráfico  procedente  de  Cala  Conta 
(especialmente en verano) y evitar accidentes y atascos entre la Ctra. St. Josep-St. Antoni, de titularidad 
del Consell y la Ctra. De Cala Conta, de titularidad municipal. 

En dicha moción se instaba al Consell d’Eivissa a colaborar con el Ayuntamiento para la redacción de un 
proyecto y la ejecución de una rotonda en el cruce de la carretera que conecta Sant Agustí con Cala 
Conta, Cala Bassa y Port des Torrent, de titularidad municipal, a la altura del restaurante Chimichirri, en 
Sant Agustí, con la carretera PM-803, de Sant Josep a Sant Antoni, para dar mayor fluidez y seguridad al 
tráfico en esta zona, incluyendo dos carriles alternativos de incorporación. 

Pues bien, El Sr. Guasch, del PSOE, argumentó: ‘que és una carretera titularitat del Consell Insular i que 
ells anteriorment van demanar una actuació integral a tota la via i espera que es faci prompte’ (según 
acta del pleno de 28.11.2019). 

Los ciudadanos nos preguntan por el proyecto de la rotonda, ha pasado más de un año y NO SE HAN 
TENIDO MÁS NOTICIAS DEL CONSELL NI  DEL AYUNTAMIENTO,  es por  lo  que planteamos esta 
moción de control para que se informe a la ciudadanía de en que fase se encuentra la tramitación de 
dicho proyecto.”

En el debat han intervengut la Sra. Vidal, de VOX, i el Sr. Ribas, d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:
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htp://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=14

Moció de control presentada pel grup municipal PxE, sobre la dimissió del Sr. 
Josep Marí Ribas com a alcalde de Sant Josep de sa Talaia

El Sr. Torres, de PxE, exposa la moció que a continuació es transcriu:

“Avui, 12 de febrer, crec que com a la majoria, m’ha sorprès la notícia de la renúncia de Josep Marí 
Ribas a continuar com a alcalde d’aquest municipi.

M’ha sorprès i defraudat perquè històricament el Sr. Marí s’ha definit com un polític municipalista, sent  
actualment vicepresident de la FEMP, acèrrim defensor de la política municipal, la de carrer; una persona 
que no deixava de repetir, quan tenia ocasió, que per a ell el major honor era, segons pareix ja no ho és,  
ser alcalde de Sant Josep, el seu poble.

Aquesta aparent traïció a les seves suposades conviccions i inesperada fugida de la seva responsabilitat 
com a alcalde, just en el moment del major auge de la pitjor crisi sanitària i econòmica que ha patit 
aquest municipi, deixa en l’aire nombroses incògnites respecte a la situació en què queden els veïns i 
veïnes, les empreses, l’alcaldia i l’Ajuntament d’aquest municipi.

Qüestions com la redistribució de les àrees de govern, amb l’entrada d’un nou regidor (o no, ja que res 
diu sobre deixar l’acta de regidor) en l’equip de govern, nous tinents d’alcalde (o no), qüestions que 
retardaran sens dubte les ajudes a la ciutadania i empreses, l’execució de projectes de millora, el pla 
general d’ordenació urbana i, sobretot, el pla d’actuació per a pal·liar els efectes de la pandèmia i també, 
com no, els motius polítics i personals que li han portat a prendre tal decisió i que, a primera vista, 
semblen sustentar-se en la conveniència a la seva carrera política personal o, en tot cas, cap a altres 
interessos mes particulars que l’alcaldia d’aquest municipi, fan que vingui a presentar aquesta moció de 
control per a obtenir resposta a les següents qüestions:

Quines raons han determinat la decisió del Sr. Marí de dimitir del càrrec d’alcalde?
No creu que haurien d’haver informat de la imminent dimissió a la resta de grups polítics abans que a la 
premsa?
Quina informació disposava sobre la seva possible dimissió el seu soci de govern el grup Podemos?
Correrà la llista de tinentes d’alcalde o el Sr. Pere Ribas mantindrà el seu lloc de tercer tinent?
Qui serà el/la responsable de l’àrea d’urbanisme una vegada que es dóna per fet que el Sr. Guerrer 
accedirà a substituir al Sr. Marí com a alcalde? Quina experiència en gestió urbanística té?
Continuarà el Sr. Marí en contacte amb l’alcaldia o es desvincularà per complet d’ella?”

En el debat han intervengut el Sr. Torres de PxE i el Sr. Guerrero, del PSOE.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=15

C) PRECS I PREGUNTES 

Precs i preguntes

La Sra. Ruiz, de CIUDADANOS, presenta per escrit, núm. Registre d’entrada 2021-E-
RPL-10, la pregunta que a continuació es transcriu:

“En el  pleno del  28 de noviembre del  2019 tuvo lugar la aprobación definitiva de 
l’Estudi de Detall del Área de Actuación 5.14 de las Normas Urbanísticas Municipales.
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Dado que esta edificación medio construir es uno de los desastres de la zona de Cala 
de Bou, y un gran problema al que hay que darle solución por todos los problemas 
que trae consigo. Nos gustaría saber en que situación se encuentra esta licencia de 
obras 431/2006 y si ya algún proyecto a corto/medio plazo para la misma.”

Els següents regidors varen formular preguntes de forma verbal: el Sr. Ribas Vidal i el 
Sr. Marí Álvarez, del GPM; el Sr. Becerra i la Sra. Ruiz; de CIUDADANOS; la Sra. 
Vidal, de VOX; i el Sr. Torres de PxE.

Les intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent:

http://149.202.169.58/?pleno=20210225&punto=16

I no havent-hi més assumptes a tractar, el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretària, estenc aquesta acta.

Aquesta acta queda complementada amb la gravació efectuada en el mateix moment, 
que queda incorporada a aquest document, en el qual figuren totes les deliberacions i 
intervencions produïdes a la mateixa sessió.

El fitxer resultant de l’enregistrament de la sessió realitzada es conservarà de manera 
que garanteix la integritat i autenticitat del fitxer electrònic corresponent, firmat per la 
secretària general i l’alcalde de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia.

DILIGÈNCIA.-   per  fer  constar  que  aquesta  acta  es  va  aprovar  pel  Ple  d’aquest 
Ajuntament en la sessió ordinària feta  el 25 de març 2021.

  

DOCUMENT FIRMAT ELECTRÒNICAMENT 
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